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انتش�ار اخب�اري 
مبن�ي ب�ر افتتاح 
خط يك متروي اصفهان و پيش�رفت همزمان 
فاز هاي ديگر اين پروژه سبب شده است قطار 
ش�هري به عنوان يكي از طرح هاي پرحاشيه 
اصفه�ان دوباره دغدغه س�از ش�ود! در حالي 
شهردار اصفهان از تكميل خط يك مترو پس از 
گذشت نيم قرن از زمان آغاز كارهاي مطالعاتي 
و پيشرفت مطلوب ديگر فازهاي اين طرح خبر 
مي دهد كه منتقدان و كارشناس�ان بس�ياري 
همچن�ان بر لزوم تغيير مس�ير قط�ار از ميان 
خيابان تاريخي – ميراثي چهارباغ اصرار دارند، 
چراكه معتقدند بر اس�اس پژوهش هاي علمي 
ارتعاشات ناشي از گذر قطار از خيابان قديمي و 
تاريخي چهارباغ مي تواند پايه هاي كاخ هشت 
بهشت، مس�جد چهارباغ، مدرسه چهارباغ و 
بازار هنر را سست كند و اين بناها را در آستانه 

نابودي و تخريب قرار دهد. 

در شرايطي كه شهردار اصفهان از اجراي تعهدات 
اين سازمان براي رساندن خط يك قطار شهري 
به نقطه پايان خبر مي دهد، هنوز دغدغه منتقدان 
و مخالفان نحوه اجراي اين طرح و اثرات مخرب 
عبور خط آهن در مسير مشخص شده بر ميراث 
تاريخي نصف جهان ادامه دارد. طرحي كه بيش 
از50 سال از آغاز كارهاي مطالعاتي آن مي گذرد 
اما به دليل نداشتن مطالعات كارشناسي چندين 
سال معلق مانده بود و هنوز هم برخي كارشناسان 
ميراث فرهنگي، محيط زيست و حتي مسئولان 
اس��تاني معتقدند احداث اين پروژه با مطالعات 
و شرايط فعلي مي تواند ميراث اصفهان را مورد 

تهديد جدي قرار دهد. 
بنابر گفته كارشناسان ميراث فرهنگي پايه هاي 

خشت و گلي و بعضاً لجني بناهاي مذكور توانايي 
تحمل ارتعاشات ناشي از عبور واگن هاي مترو از 
روي ريل هاي آهني و بتني را ندارد و با عبور مترو 
قطعاً بخش عظيمي از آث��ار تاريخي چهارباغ با 

خطر بقا روبه رو مي شود. 
علاوه بر اثرات مخ��رب احتمالي گ��ذر متروي 
شهري از ميان خيابان چهار باغ بر بناهاي تاريخي 
موضوع نابودي درختان كهنسال خيابان چهارباغ 
نيز يكي ديگر از مواردي است كه بر ميزان نگراني 
منتقدان و مخالفان اين طرح افزوده است. بهاره 
عباس نژاد، كارش��ناس محيط زيس��ت در اين 
خصوص مي گويد:خيابان چهارباغ و عباس آباد 
اصفهان درخت��ان كهنس��الي را در دل خود جا 
داده اس��ت ك��ه قدمت برخ��ي از آنها ب��ه دوره 
صفويه برمي گردد. پوشش سبزي كه به عنوان 
شناسنامه اين منطقه تاريخي محسوب مي شود. 
وي مي افزايد: حفر مسير و گذر قطار از ميان اين 

خيابان مي تواند تهديد جدي براي ريشه هاي اين 
درختان قديمي باشد. 

ضمن اينكه از چند س��ال پيش به منظور ايجاد 
محوطه كارگاه��ي و احداث مس��ير زيرزميني 
مترو برخي از درختان 70 تا 100 ساله اين نقطه 
مركزي ش��هر قطع ش��ده اند! از اين رو بسياري 
از كارشناس��ان محيط زيس��ت تداوم اين روند 
را تهدي��دي براي محيط زيس��ت منطقه عنوان 

مي كنند. 
 پيشرفت پروژه بدون اعمال تغيير

درحالي كه در طراحي نقش��ه اولي��ه خط يك 
متروي اصفه��ان كه چندين ده��ه پيش انجام 
شده، مقرر شده بود اين خط از خياباني به موازات 
مس��ير تاريخي چهارباغ گذر كند اما چند سال 
پيش مديران شهرداري خواس��تار تغيير مسير 
حركت قطار به مس��ير فعلي شدند. درخواستي 
كه از همان ابتدا با مخالفت كارشناسان يونسكو و 

سازمان فرهنگي ايكوموس ايران)سازماني براي 
نگهداري و پاسداري از اماكن ميراث فرهنگي( 
روبه رو ش��د، اما ظاهراً اين مخالفت ها به جايي 
نرسيد و پروژه مطابق خواسته مسئولان شهري 
روال خود را طي كرد. طبق گزارش��ات نماينده 
ايكوم��وس در ايران بارها با اس��تناد ب��ه اينكه 
تاريخي ترين خيابان نصف جهان به دليل قدمت 
و ويژگي هاي س��ازه اي در مقابل ارتعاشات گذر 
قطار تاب نمي آورد، مخالفت سرسختانه خود را با 
گذر قطار ازمسير ميان بناهاي تاريخي اصفهان 
اعلام كرده اما به دليل عدم همكاري مسئولان 
وقت سازمان ميراث فرهنگي و برخي مسئولان 

استاني مخالفت هاي وي بي ثمر مانده است.
حالا پس از گذشت چندين سال و به رغم تمام 
مخالفت ها ش��هردار اصفهان با تأكي��د براينكه 
با عبور خ��ط يك مترو از چهارب��اغ تاريخ نهفته 
اصفهان آشكار مي شود از تكميل فازهاي مختلف 
اين پروژه در زمان موعد اعلام شده خبر مي دهد. 
جمالي نژاد با اش��اره به اينك��ه تكميل خط يك 
با مش��كلات بس��ياري در دهه هاي گذش��ته از 
قبيل مسائل ميراثي مواجه بوده، مي افزايد: هم 
اكنون مشكلات و دغدغه هاي مسئولان ميراث 
فرهنگي براي اين خط با رعايت مسائل فني مانند 

ضربه گيرها حل شده است. 
وي ادامه مي دهد:يكي از قول هاي ما به مردم 
اصفهان تكمي��ل خط يك تا ايس��تگاه آزادي 
تا پاي��ان خردادماه ب��ود و هم اكنون بس��يار 
خوشحاليم كه به وعده مان عمل كرديم. ضمن 
اينكه كلنگ زني خط دو، س��ال گذشته انجام 
شده و سه ايستگاه اين خط نيز مراحل نهايي 
خود را س��پري مي كند. بنا به گفته ش��هردار 
اصفهان كاره��اي مطالعاتي خط س��ه نيز در 
حال اتمام بوده و مراح��ل اجرايي آن به زودي 

آغاز مي شود. 

 اصفهان: مدير بخش مديريت مصرف ش��ركت توزيع برق شهرس��تان 
اصفهان با ابراز نگراني از افزايش مصرف برق در كشور و شهرستان اصفهان 
گفت: رشد 10 درصدي پيك بار موجب خاموشي در تابستان خواهد شد و 
ايجاد خاموشي، براي مصرف كنندگان موجب از دست رفتن رفاه در اوج گرما 
و همچنين براي وزارت نيرو، موجب افزايش خس��ارت به تجهيزات خواهد 
شد. محمد مهدي عسگري گفت: براي اولين بار، نقطه اوج مصرف كشور در 
خردادماه به بالاي 50 هزار مگاوات رسيده و اين در حالي است كه بيشترين 
ركود مصرف برق كشور، در 30 تير سال گذشته در 52 هزار و 700 مگاوات 
ثبت شده بود و پيش بيني ها نشان مي دهد اگر مشتركان، اقدام به صرفه جويي 

نكنند، در تير ماه امسال به ركورد 58 هزار مگاواتي خواهيم رسيد. 
 خراسان شمالي: طي هماهنگي هاي 
انجام شده با بسيج سازندگي سازمان بسيج 
دانشجويي كشور، پنج گروه جهادي متشكل 
از هزار دانش��جوي بسيجي از دانشگاه هاي 
امير كبير، صنعتي ش��ريف، خواجه نصير، 
امام صادق ) ع ( و صنعتي ق��م در مرداد و 
شهريور ماه امسال به روستاهاي زلزله زده 

شهرستان هاي بجنورد، مانه و س��ملقان اعزام مي شوند. رئيس سازمان 
بسيج دانشجويي خراسان ش��مالي با اعلام اين خبر گفت: 80 درصد از 
اين گروه جهادگر دانشجوي بسيجي كه به اس��تان اعزام خواهند شد، 
دانشجويان مرد در رشته هاي عمران و پزشكي و مابقي نيز دانشجويان 
بسيجي زن هستند. عبدالله اميني فر عنوان كرد: دانشجويان بسيجي مرد 
در زمينه هاي ساخت مساجد، مدارس، سرويس هاي بهداشتي، حمام و 
انبارهاي علوفه دام همچنين دانشجويان بسيجي زن نيز در زمينه هاي 

تبليغي و آموزشي در اين روستا هاي زلزله زده خدمت خواهند كرد. 
 سيستان و بلوچستان: مديركل بحران استان سيستان و بلوچستان 
احتمال فوران آتشفشان تفتان را رد كرد. غلام رضا اربابي با تأكيد بر اينكه 
هيچ خطري ناشي از آتشفشان منطقه را تهديد نمي كند، گفت: شرايط 
قله تفتان عادي است و بررسي هاي زمين شناسي و علمي نشانه اي از اينكه 
ممكن است آتشفشان قله تفتان فعال شود و خساراتي به بار بياورد را تأييد 
نمي كند. بنابراين از مردم نيز مي خواهيم كه به ش��ايعات توجه نكنند و 
خيالشان راحت باشد. مديركل بحران استان سيستان و بلوچستان تصريح 

كرد: احتمال فوران قله تفتان به هيچ عنوان وجود ندارد.
 آذربايجان غربي: با حض��ور چيت چيان و اس��تاندار آذربايجان 
غربي آبگيري سد سردشت آغاز شد و سامانه تصفيه خانه اين شهر به 
بهره برداري رسيد. وزير نيرو در آيين آغاز آبگيري سد برق آبي سردشت 
گفت: در چهار سال گذشته 31 س��د با حجم ذخيره4/5 ميليارد متر 
مكعب در كشور ساخته شده اس��ت. حميد چيت چيان با بيان اينكه 
هر س��ال به طور متوس��ط يك ميليارد و 125 ميليون متر مكعب آب 
ذخيره سازي شده اس��ت، گفت: با بهره برداري از سد سردشت ميزان 
آب تنظيم شده در چهار سال گذشته و در دولت يازدهم به 4/5 ميليارد 
مترمكعب رسيد. وزير نيرو با بيان اينكه اولين واحد نيروگاهي اين سد 
نيز بهمن ماه امسال به بهره برداري مي رسد، افزود: ظرفيت توليد برق 

نيروگاه سد سردشت 150 مگاوات در نظر گرفته شده است. 
  فارس: شهردار شيراز از افتتاح بزرگ ترين خط مترو كشور در شيراز 
تا يك ماه آينده خبر داد. علي رضا پاك فطرت گفت: با اضافه ش��دن 10 
كيلومتر باقيمانده فاز 2 مترو شيراز، بزرگ ترين خط مترو كشور به طول 
24/5كيلومتر تا انتهاي تيرماه به بهره برداري مي رسد. وي با اشاره به اينكه 
با صرفه جويي و كاهش ساخت وساز و هزينه جاري شهر مي توان به تمامي 
اهداف عمراني، فرهنگي، اقتصادي و اجتماعي شهرداري دست  يافت، افزود: 
ساخت بزرگ ترين پل كابلي كشور در شيراز و نيز بسياري از زيرساخت هاي 
عمراني و مبلمان شهري نشان از رسيدن به استقلال اقتصادي است كه مقام 

معظم رهبري نسبت به اجرايي شدن آن تأكيد بسيار داشته اند. 

وقتي قرار باشد از عسل با كيفيت ايران صحبت 
كنيم حتما غير ممكن اس��ت ك��ه بتوانيم فقط 
به يك اس��تان يا منطقه اش��اره كنيم. از استان 
آذربايجان غربی كه 30 درصد عسل كل كشور را 
توليد مي كند گرفته تا اردبيل، دماوند، اصفهان، 
چهارمحال و بختياري، فارس، خراسان ها، لرستان 
و... كه هر كدام در توليد عس��ل قطبي هستند و 

حرف هاي زيادي براي گفتن دارند.
با اين تفاس��ير زنب��ورداری كه با وجود داش��تن 
كمترين ميزان مصرف ارز برای دولت، مي تواند 
بيشترين بازدهی و سود را با تكيه بر منابع داخلی 
نصيب اقتصاد كشور كند با چالش ها و مشكلات 

زيادی روبه رو است.
با وج��ود گس��تردگی فعاليت ه��ای اين صنعت 
تاكنون هيچ گون��ه قانون مش��خصی برای حل 
مسائل و معضلات پيش روی آن به تصويب مجلس 
شورای اسلامی نرسيده و در اين بخش تنها شاهد 
ابلاغ مواردی با عنوان دس��تور العمل های وزارت 
جهاد كشاورزی هستيم كه فاقد ضمانت اجرايی 
لازم بوده است و دستگاه قضايی نيز امكان استناد 
روی آنها را جهت احقاق حقوق زنبورداران ندارد.

 رتبه اول، رتبه آخر جهان
مشت نشانه خروار اس��ت و با گذري به وضعيت 

توليد و بازار فروش يكي از قطب هاي توليد عسل 
ايران مي توان حال بقيه استان ها را هم درك كرد. 
هم اكنون استان آذربايجان غربی با توليد سالانه 
بيش از 21 هزارتن عسل كه 30 درصد كل كشور 
محسوب می شود يكی از قطب های مهم توليد اين 
محصول به شمار می رود و سال هاست رتبه اول را 

به خود اختصاص داده است.
وجود اتحاديه توليدكنندگان عس��ل در استان، 
فعاليت 14 تعاونی زنبورداری فعال، شش كارخانه 
موم آج كنی، پنج كارگاه بسته بندی عسل نيمه 
اتوماتيك ب��ا ظرفيت 500 تن و ش��ش كارخانه 
بسته بندی عسل مدرن در شهرستان های اروميه، 
خوی و مهاباد بخش��ی از ظرفيت اين استان در 
زمينه صنعت توليد عسل است. اين استان با دارا 
بودن بيش از يك ميليون و يكصد كندوی زنبور 
عس��ل و فعاليت بيش از 6 هزار نفر در اين بخش 
نشان از پتانسيل بالايش در زمينه صنعت عسل و 
زنبورداری دارد، اما متأسفانه نبود صنايع تبديلی 
و بسته بندی مناسب سال ها كام توليدكنندگان 
عسل را تلخ كرده است و ثمره زحمات آنها را دو 

دستي تقديم دلالان مي كند.
بي توجهي ها و عدم حمايت ه��اي دولتي از اين 
صنعت كه زمينه بس��يار مناس��بي ب��راي ايجاد 

اشتغال و ارز آوري اس��ت موجب شده است تا نه 
تنها اميدي براي رسيدن به اهداف مدنظر وجود 
نداشته باشد، بلكه فعالان حاضر نيز به فكر تغيير 
شغل و بخشيدن عطاي اين كار به لقايش باشند.

 صدور فقط با برند ايران
بر اساس آخرين آمارگيری انجام گرفته درسال 
۹5 استان آذربايجان غربی با داشتن بيش از يك 
ميليون و يكصد هزار كندوی م��درن و بومی و با 
توليد 21 هزار تن عسل كه حدود يك سوم عسل 
كل كشور را شامل می شود، چندين سال متوالی 
مقام نخست كشوری را از نظر ميزان توليد و تعداد 

كندوهای مدرن به خود اختصاص داده است.
با اين حال صدور عس��ل اين استان با برند تركيه 
و عرض��ه آن در بازارهای اروپايی ، سال هاس��ت 
دسترنج زنبورداران آذري را به دليل نبود صنايع 
تبديلی و بس��ته بندی مناس��ب به جيب دلالان 

كشورهای همسايه مي ريزد.
معاون بهب��ود تولي��دات دامی س��ازمان جهاد 
كش��اورزی آذربايجان غربی با تاييد اين امر و با 
بيان اينكه س��اليان متمادی است عسل توليدی 
استان به اسم كشورهای همس��ايه در بازارهای 
جهانی عرضه مي ش��ود، مي گويد: »بر اس��اس 
توسعه سطح روابط با كشورهای همسايه تلاش 

می شود وضعيت صدور عس��ل توليدی استان با 
برند ايران به بازارهای جهانی و اروپايی بهبود يابد 
كه در همين راستا س��ال گذشته 260 تن عسل 

توليدی استان به خارج از كشور صادر شد.«
سيدفضل الله قريشی ادامه مي دهد: »اين ميزان 
عس��ل به كش��ورهای كويت، اندونزی، مالزی و 
چين صادر شد كه تلاش می شود از طريق رايزنی 
و توس��عه س��طح روابط با كش��ورهای همسايه 
زمينه صدور عس��ل توليدی اس��تان و كشور به 
اسم خودمان از طريق بسته بندی های مناسب به 

بازارهای جهانی صادر شود.«
وی در خصوص س��اير مش��كلات اين صنعت از 
جمله پرداخت نش��دن بيمه خس��ارات توس��ط 
صندوق بيمه كشاورزی و نبود امكان دسترسی 
به موقع به اس��تفاده از س��موم مب��ارزه با آفات 
مي افزايد:»عضوي��ت تش��كل های زنب��ورداری 
درصندوق توس��عه ملی و همچنين عضويت در 
صندوق توسعه زنبورداری كش��ور كه بيشترين 
س��هام مربوط به اس��تان آذربايجان غربی بوده 
موجب تخصيص تسهيلات كم بهره به تعاونی های 
زنبورداری و افزايش نقدينگی در تأمين نهاده های 

زنبورداری شده است.«
 ديگر توليد مقرون به صرفه نيست

در حال حاضر به دليل نبود كارشناسان متخصص 
زنبور در ادارات دامپزش��كی، كمبود وس��ايل و 
تجهيزات آزمايشگاهی جهت شناسايی و تشخيص 
بيمارهای مرتبط با اين صنعت در مناطق پر تراكم 
كش��ور از نظر حضور كلونی ها، زمينه اس��تفاده 
خود س��رانه زنبور داران از آنتی بيوتيك ها و ديگر 
داروها در مبارزه با آفات و بيماری های مختلف را 

تشديد كرده است.
اين استفاده بی رويه و غير كارشناسانه از داروهای 
موجود در بازار علاوه ب��ر تأثير منفی بر جمعيت 
كندوها، باعث افت توليد و كيفيت عسل و آلوده 

شدن محصولات مختلف آن نيز شده است.
نبود تس��هيلات بانكی ك��م بهره براي توس��عه 
فعاليت ه��ای زنب��ورداری، اس��تفاده بی روي��ه 
كش��اورزان و باغداران از سموم و حشره كش ها و 
به دنبال آن ريزش جمعيت زنبورها و حذف ديگر 
حشرات مفيد، نبود آزمايش��گاه مرجع و معتبر 
براي آزمايش كيفيت عسل های موجود در بازار 
و حاضر نبودن كارشناس زنبورداری در صندوق 
بيمه محصولات كشاورزی نيز از ديگر مشكلات 

اين عرصه است.
در همين رابطه چندي پيش سيدرسول ابطحی 
يكي از زنبورداران برتر كش��ور هم اش��باع بازار 
مصرف از عسل های بی كيفيت و تقلبی را از جمله 
مهم ترين معضلات موجود اين صنعت نام برده و 
گفته بود: »نبود يك مرجع مشخص برای اعلام 
كيفيت عسل و ضعف سيستم های نظارتی باعث 
شده است با ورود اين توليدات بی كيفيت علاوه 
بر س��لب اعتماد مش��تريان، قيمت عسل های با 
كيفيت نيز در سطح بسيار پايينی نگه داشته شود 
و در نتيجه ادامه توليد اصولی و صحيح آن از لحاظ 

اقتصادی مقرون به صرفه نباشد.«
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با اين كه بيش از 50 سال از آغاز طرح مطالعاتي قطار شهري اصفهان مي گذرد، بسياري از كارشناسان معتقدند 
هنوز مسيريابي اين قطار بدون مطالعات كارشناسي و ملاحظات زيست محيطي در حال انجام است 

طعم تلخ عسل بسته بندي نشده زير دندان کندوداران

متروي اصفهان در بلاتكليفي وعده ها و تخريب ميراث 

در حالي ايران سالانه با توليد 70هزار تن عسل  رتبه هفتم جهان را به خود اختصاص داده است
 كه به خاطر عدم حمايت هاي دولتي و نبود صنايع تبديلی و بسته بندی هيچ سهمي از بازارهاي جهاني ندارد

آنقدر در اكثر اس�تان هاي ايران فضاي مناس�ب براي نگهداري كندو و 
توليد عس�ل وجود دارد كه در حال حاضر چندين اس�تان داعيه »قطب 
توليد عسل ايران« بودن را دارند و بحق هم كه چنين است. در حال حاضر 
ايران در تعداد كلونی زنبورعس�ل، رتبه چهارم و در ميزان توليد عسل 
رتبه هفتم جهان را به خود اختصاص داده است، اما با اين آمار درخشان 
سهم ايران از بازارهاي جهاني آنقدر ناچيز است كه هرگز نمي شود به آنها 

استناد كرد، زيرا در كنار تمام مشكلات موجود در مسير توليد عسل و در 
شرايطي كه از حدود 6 ميليون و 700 هزار كندوی موجود، بيش از  70هزار 
تن عسل در سال توليد می شود، اما فقط به خاطر عدم حمايت هاي دولتي 
و نبود صنايع تبديلی و بسته بندی مناسب، عسل ناب ايراني، با برند كشور 
تركيه در بازارهای جهانی عرضه مي شود. موضوعي كه حالا آب پاكي را بر 
دس�ت فعالان اين عرصه ريخته و آنها را از ادامه كار دلسرد كرده است.

ميترا شهبازي

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

آمادگي چيني ها براي احداث 2 نيروگاه 
در هرمزگان

مديركل جذب و حمايت از سرمايه گذاري    هرمزگان
اس�تانداري هرم�زگان از آمادگ�ي 
سرمايه گذاران چيني براي احداث دو نيروگاه در هرمزگان خبر داد. 
مسعود پاكزاد گفت: استان هرمزگان به واسطه وجود ذخائر عظيم نفت و گاز، 
همجواري با منطقه استراتژيك عسلويه، وجود مناطق ويژه اقتصادي و وجود 
تأسيسات و زيرساخت هاي پنجگانه حمل و نقل، استاني شاخص و مستعد 
براي س��رمايه گذاري در حوزه انرژي اس��ت.  وي خاطرنشان كرد: استقرار 
صنايع بزرگ نظير پالايشگاه ها، صنايع، موقعيت ويژه ترانزيت كالا به آسياي 
ميانه و قفقاز و رتبه اول در ترانزيت كالا از ديگر عواملي است كه هرمزگان 
را به استاني شاخص در حوزه سرمايه گذاري در ايران تبديل كرده است از 
اينرو ما از حضور س��رمايه گذاران خارجي در استان استقبال مي كنيم.  در 
همين رابطه مسعود هنديان، مديركل هماهنگي امور اقتصادي استانداري 
هرمزگان نيز گفت: برنامه ريزي براي توليد 10 ميليون تن فولاد و 500 هزار 
تن آلومنيوم نيازمند فراهم ساختن زيرساخت ها به ويژه در حوزه برق است 
كه سرمايه گذاران مي توانند در زمينه احداث نيروگاه هاي سيكل تركيبي 
براي تأمين برق مورد نياز صنايع در هرمزگان اقدام كنند.  وي به رابطه خوب 
تجاري ايران و چين اشاره كرد و افزود: با توجه به رشد روز افزون صنايع در 
هرمزگان نياز به توليد برق در هرمزگان بسيار بالاست و سرمايه گذاران چيني 

از اين فرصت مي توانند به بهترين نحو استفاده كنند. 

بهره برداري از 800 هكتار شبكه آبياري 
و زهكشي در گلستان

معاون برنامه ريزي شركت آب منطقه اي      گلستان 
گلس�تان از اجرا و بهره برداري از 800 
هكتار ش�بكه آبياري و زهكش�ي در استان گلس�تان در راستاي 

برنامه هاي اقتصاد مقاومتي خبر داد. 
حس��ين دهقان گفت: وزارت نيرو برش كشوري و استاني پروژه هاي اقتصاد 
مقاومتي را در 9 محور تهيه و ابلاغ كرده است كه در پنج محور وظايفي براي 
اين شركت در سال 96 تعريف شده است.  وي افزود: با توجه به وظايف ذاتي 
اين ش��ركت، مجموع فعاليت هايي كه صورت مي گيرد به صورت مستقيم 
موجب ايجاد شغل نمي ش��ود، بلكه ظرفيت ايجاد فرصت هاي شغلي جديد 
و پايداري مش��اغل موجود را فراهم مي كند.  دهقان بيان كرد: در حوزه آب، 
محور اصلي پروژه ها بر موضوع افزايش بهره وري بوده است؛ در برنامه ششم 
توسعه نيز با توجه به محدوديت توسعه منابع، تأكيد ويژه اي به بحث بهره وري 
شده است.  معاون برنامه ريزي شركت آب منطقه اي گلستان بيان كرد: يكي 
از پروژه هاي اقتصاد مقاومتي در اين بخش، اجرا و بهره ب��رداري از 10 هزار 
هكتار شبكه آبياري و زهكشي غير مرزي در كشور است كه سهم گلستان 

800 هكتار تعيين شد. 

نماينده مردم تبريز در مجلس: 
راهيان نور عمليات بزرگ فرهنگي است

نماينده مردم تبريز در مجلس با بيان    آذربايجان شرقي
اينكه راهيان نور يك�ي از بزرگ ترين 
عمليات هاي فرهنگي كشور است، گفت: رمز موفقيت راهيان نور 

خود شهدا هستند. 
محمداس��ماعيل س��عيدي در مراس��م تجليل از خادم��ان راهيان نور 
آذربايجان شرقي با ياد و خاطر ش��هداي انقلاب اسلامي بيان كرد: سپاه 
عاشورا با اينكه دبير اجراي راهيان نور بوده ولي مسئوليت اصلي را بر عهده 
دارد.  وي با بيان اينكه رمز موفقيت راهيان نور خود شهدا هستند، گفت: 
خاطره هاي زيادي از خادمي به راهيان نور دارم و حدود 12 سال در خدمت 
زائران عاشورا بوده ام.  نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسكو در مجلس با 
اش��اره به اينكه نيت، اقدام و بركات حاصله از س��فر به مناطق جنگي و 
تشكيل راهيان نور بخشي به خود شهدا مربوط مي شود افزود: تأثير شهدا 
براي تسريع در روند سفر و تأمين بودجه هايي براي اين سفر از جيب خالي 
را بارها درك كرده ام.  وي با تأكيد به اثر و نظر شهدا به زندگي روزانه مردم 
گفت: اين روحيه است كه توانسته اس��ت انقلاب را تا اين مرحله برساند 
و نهال انقلاب را تنومند كند. راهيان نور و خاطره شهداست كه منجر به 
شكل گيري و تقويت بسيج مي شود و بايد راهيان نور را به عنوان عمليات 
بزرگ در تقويت فرهن��گ مديريت جهادي بيان كرد.  س��عيدي افزود: 
كمك هاي دستگاه هاي متولي در رابطه با بسط دهندگي فرهنگي باعث 
شده است به موفقيت در زمينه فرهنگي برسيم.  نماينده مردم تبريز در 
مجلس شوراي اسلامي با استناد به فرمايش مقام معظم رهبري در زمينه 
اينكه امريكا با نظام جمهوري اسلامي مشكل دارد، گفت: بايد روش هاي 
مناسب همانند راهيان نور را بيابيم كه بتواند در مقابل شبيخون فرهنگي 
بايستد.  وي اعلام كرد: ستاد راهيان نور با كميسيون امنيت ملي و فرهنگي 
جلسه اي تشكيل دادند و برخي تصميمات در زمينه تسهيل و كمك به 

راهيان نور گرفته شد تا بخشي از مشكلات راهيان نور رفع شود. 

فقط 6  دهم درصد چاه هاي زنجان 
مربوط به آب شرب شهري است

تعداد چاه هاي موجود در س�طح اس�تان    زنجان
زنجان 20 هزار حلقه اس�ت ك�ه فقط 120 
حلقه چاه معادل شش دهم درصد مربوط به آب شرب شهري است. 
عليرضا جزءقاسمي، مديرعامل شركت آب و فاضلاب شهري استان زنجان با 
اعلام اين خبر گفت: بيش از ۹0 درصد اين چاه ها مربوط به بخش كشاورزي 
است و سهم بسيار ناچيز برداشت آب ش��رب از سفره هاي زيرزميني براي 
آب شرب مشتركان است.   وي تصريح كرد: با توجه به قرار گرفتن استان 
زنجان جزو چند استان داراي تنش آبي، تأمين آب شرب شهروندان به جهت 
حساسيت امر در اولويت وظايف دولت در سطح وزارت نيرو و اين شركت 
قرار دارد.  مديرعامل شركت آب و فاضلاب شهري استان زنجان ادامه داد: 
»در مصرف آب صرفه جويي كنيد« جمله اي است كه بي ترديد در اين دهه 
اخير نه تنها حس آگاهي بخشي داشته است، بلكه در پس خود موجي از 
نگراني و تأمل در باب آينده اي نامعلوم را نيز به تصوير مي كشد.  جزء قاسمي 
گفت: شرايط فعلي كشور يا بهتر بگوييم اقليم ايران يكي از بحراني ترين 
شرايط و توأمان با نبود الگوي درست و مناسب در راستاي كاهش بحران 
وضعيت نامطلوبي را ايجاد كرده است.  وي خاطرنشان كرد: به همان اندازه 
كه مردم نسبت به اين مقوله آگاهي دارند به همان اندازه نيز در بروز شرايط 
نقش دارند. آب بايد اهميت واقعي خود را پيدا كند تا لزوم فرهنگ مصرف 
بهينه منوط به فصل تابستان نباشد كه هر سال بر اساس سنت همه ساله 

كلامي در باب آن گفته و پس از مدت ها به فراموشي سپرده شود. 

ريشه کشاورزي  در بدعهدي بيمه ها مي خشكد
با اينكه بيمه ها در همه جاي دنيا به عنوان ضامن توليد ش�ناخته 
مي ش�وند اما هنوز جايگاهش�ان در ايران مش�خص نشده است، 
چراك�ه بدعهدي هاي مك�رر آنه�ا در پرداخت خس�ارات وارده، 
اعتماد اصناف را از آنها س�لب ك�رده و منجر ب�ه بي رغبتي مردم 
شده است. در اين راستا مي توان به حمايت ناقص بيمه ها از بخش 
كشاورزي اش�اره كرد كه به رغم اينكه ايران در رديف كشورهاي 
حادثه خيز به لحاظ كاهش يا افزايش ش�ديد دم�ا و بارندگي هاي 
گاه و بيگاه است باز هم كش�اورزان از بيمه محصولاتشان امتناع 
مي  كنن�د. اين ني�ز دليلي ج�ز ناكارآمدي مك�رر بيمه ه�ا ندارد 
كه طي س�ال هاي گذش�ته افزاي�ش نارضايي كش�اورزان اغلب 
اس�تان ها به خصوص خوزس�تان و لرس�تان را به همراه داشته و 
اكنون تقاضا براي تمديد بيمه ها را به ش�دت كاهش داده اس�ت. 
بيمه جزو مهم ترين ابزارهايي اس��ت كه كش��اورزان را به توليد، دلگرم و 
اميدوار مي كند، چراكه اشتغال به كشاورزي بسيار پرريسك است و همواره 
در معرض حوادث طبيعي و تنش هاي محيطي زيادي قرار دارد. به گونه اي 
كه هر آن ممكن است آسيب هاي چشمگيري به مزارع و باغات وارد شود. از 
اين رو بايد ابزاري وجود داشته باشد كه به كشاورزان اطمينان دهد سختي 
كشت و توليد را به جان بخرند و اگر حادثه اي پيش بيني نشده و ناگوار رخ 
داد توليدكننده متحمل خسارات سنگين نشود. با اين حال روز به روز از 
شمار متقاضيان بيمه محصولات كشاورزي در كشور كاسته مي شود و اين 
نيز دليلي جز ناكارآمدي بيمه ها ندارد، به طوري كه گويي كشاورزان اكنون 
به تغييرات آب و هوايي و طبيعت بيش از بيمه هايي كه عنوان حمايت را با 

خود به يدك مي كشند، اعتماد دارند. 
 وقفه طولاني بيمه ها براي پرداخت غرامت

در اين راستا مي توان به كشاورزان خوزستاني اشاره كرد كه سال گذشته، 
با اينكه يك سال از زمان برداشت گندم سال ۹4 مي گذشت، اما غرامت آنها 
پرداخت نشده بود و اين تأخير طولاني نيز چيزي جز بي اعتمادي كشاورزان 
به بيمه ها در بر نداش��ت. در اين خصوص عبدالرحي��م رحيمي نيا، رئيس 
انجمن صنفي كش��اورزان شهرستان ش��وش مي گويد: »پرداخت نشدن 
غرامت كشاورزان از س��وي صندوق بيمه كشاورزي، موجب كاهش رغبت 
آنها نسبت به بيمه كردن محصولاتشان شده است و اين نيز مي تواند براي 
كشاورزي و كشاورزان كه از اركان اساسي اقتصاد مقاومتي هستند، مشكلات 
زيادي را ايجاد كند.«  همچنين با توجه به اينكه اكثر خوزستاني ها چه در 
بحث كش��ت گندم و چه در بحث توليد خرما ديگ��ر رغبتي به بيمه كردن 
محصولاتشان ندارند، صندوق هاي بيمه لرستان هم امسال با ريزش شديد 
شمار بيمه كنندگان مواجه شده اند. در اين خصوص مدير بيمه كشاورزي 
لرستان با اشاره به اينكه استقبال مردم از بيمه ها كم شده است، مي گويد: 
»در حوزه كشاورزي بايد به بيمه كشاورزي توجه شود و اين امر را به صورت 
فرهنگ سازي بين كش��اورزان نهادينه كنيم.« فتح الله رفيعي در خصوص 
عملكرد صندوق بيمه كشاورزي در لرس��تان مي افزايد: »تنها يك سوم  از 
تعهدي كه بيمه ها نس��بت به كشاورزان داش��ته اند محقق شده است و در 
اين زمينه به شدت عقب هستيم.« علاوه بر تمام آنچه گفته شد، مدير بيمه 
كشاورزي لرستان درحالي از كاهش تمايل كشاورزان نسبت به بيمه كردن 
محصولاتشان ابراز نگراني مي كند كه در بخشي ديگر از صحبت هايش در 
خصوص وقفه طولاني و دو ساله براي پرداخت غرامت كشاورزان خسارت 
ديده مي گويد. بنابراين با اي��ن اوصاف دور از انتظار نيس��ت كه حتي يك 
كش��اورز هم تمايلي به بيمه كردن محصولاتش نداشته باشد، چراكه آنها 
به رغم پرداخت به موقع اقساط بيمه ها، در زمان متضرر شدن، دست خالي 
مي مانند و نهايتا صندوق هاي بيمه كشاورزي با وقفه چندساله معوقات آنها را 
مي پردازند.  البته همانطوري كه گفته شده است، بدعهدي بيمه ها فقط به اين 
دو استان نامبرده ختم نمي شود و كشاورزان اكثر نقاط كشور با درصدهايي 
از ديركرد و بدعهدي بيمه ها مواجه هستند. از اين رو اگر همين روال ادامه 
يابد، زمان زيادي نمي گذرد كه صندوق بيمه كشاورزي به طور كامل ناكارآمد 
اعلام شود. بنابراين توجه ويژه مسئولان براي حمايت از كشاورزان و احياي 

صندوق هاي بيمه كشاورزي به امري ضروري تبديل شده است. 


